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Marius Giura - Jczzul ca fenomen

Joi, zz iulie
Aiungem la GdrAna pe la patru dupd-amiazd pe un soare stralucitor. Oprim in poiana Lupului ca
sd descdrcdm Orizonturile ;i sa md prezint la Marius Giura, directorul festivatului de jazz de la
Cdrlna. Ne-am cunoscut exact acum un an, la lansarea volumtilui Povestea zilelor noastre, c6nd
m-a invitat sd facem?mpreund o emisiune pentru Radio Campus. Mai precis, ne-am cunoscut
?n timpul acelei emisiuni. Marius ma?nt1mpind cu un zAmbetvag. Este calm, amabil5i cumva
intors spre sine; asa cum va rdm1ne pdnd ta sflrsitul festivalutui. imi confirr;rd cd ne vom intdtni
?n fiecare zi la ora zece (mai pulin luni - o zi, spune el, foarte intensd din punct de vedere
organizatoric), ca sd facem, din mers, cronica festivalutur 5i sd vorbim de-ale jazzului.

Vineri,4 iulie
l-a ora zece punct sunt la Hanul Ia Riscruce. Marius e deja acolo 5i, dupd cAkva discutii
organizatorice cu tehnicienii si muzicienii, care-l urmeazd peste tot, ca o pleiadd, ne asezdm la o
masa albd, solitard, din mijlocul unei terase acoperite. Vom fi mereu intrerupli de tetefon 7 de
intervenliile ,,pe viLt" dictate de situa[ii ce nu suportd omAnare. Admiratia mea pentru calmul cu
care Marius gAsette solufii cresie de la ord la ora.

ACz Marius, p1nd acum se desfdSoard totul conform master ptanului?

MG: Da. Pe sceni. Dar, ca de obicei, existi probleme pe care nu le percepe nimeni. leri, ca
un ficut, s-a stricat iar aerul condilionat ?n ma;ina basistului Miroslav Vitoui si a trebuit sE
trimitem o altl magini in loc" EI fiind foarte sensibil si treaba asta intdmpl6ndu-se a doua oard,
bineinleles cI mi-a fdcut o morali asear6, dar pini la urmd ne-am despirf it prieteni. Este un
mare muzician care 5i-a creat propriul stil. Poli chiar sd spui ci ceea ce face el nu mai e jazz,
pentru ci muzica lui este greu incadrabild.

Da, am observat si eu aseard. Fusion-ul o devenit funk, iaro la un moment dat, au apdrut
chiar ;i anumite elemente de rockn la care pubticut a reaclionat imediat.
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Acelea s-au datorat chitaristuluiTerje Rypdal care, in sufletul lui, a r5mas un rocker. O

revelalie au fost copiii de la Timi;oara , Funky Growl, care au plScut ;i celor mai nSpraznici

puri;iai jazzului nou, sicare mi-au plicut;i mie. Am vorbit cu ei, acum un an, si-;i pregiteascd

programul si i-am ;i recomandat pentru un festival din Belgia, la care vor participa in toamni
(suna telefonul, landarmii au vdzut un afi5 de anul trecut { credeau ca sAmbdtdTncepe un festival
de folk, Marius le explicd politicos cd nu este cazul).

Ce pdrere ai despre formalia elveliano-balcanicd Elina Duni?

Au fost piese care mi-au plicut ;i piese care nu sunt pe gustul meu. Au un pianist foarte bun,

iar vocea Elinei e bun!. Elina este o persoand deosebit de agreabili, frumoasi, si, daci va

scipa pulin de accentele vidit etno, probabil, va avea mare succes. Eu, in general, nu sunt

adeptul etno-jazzului, maiales c6nd are note balcanice.

Marius, tuili aminteSti de prima piesd de jozz ascultata; de?mpreiurarea cdnd ai realizat

prima datd con;tient cd asculli iazz?

prima mea amintire jazzisticd este Iegat5 de Louis Armstrong. Eram prin clasele secundare ;i
Armstrong urma si dea un concert Ia Bucure;ti, iar emisiunile de iazz de la radio, realizate de

Florian Lungu, difuzau piese de-ale lui. Apoi, ?mi amintesc ci pe coperta revistei Sdpfim1no

apiruse odati fotografia Aurei Urziceanu, lucru care iar69i m-a impresionat foarte mult.

Revista asta, in afari de faptui ci era condusi de ni;te sini;tri, avea si un lucru bun: o

pagine, redactati de fralii Ursulescu, dedicati rockului Sijazzului, unde a fost comentat, de

asemenea, acel concert fabulos al luiArmstrong.

i1i aminte;ti o piesd de jazz de care poli lega interesul, pasiunea ta ulterioardT

Nu mai ;tiu titlul piesei lui Armstrong, pe care a difuzat-o Mo;u (n. ed. criticul deiazz Florian

Lungu) atunci, dar imi amintesc foarte bine de )ocul lambalelor a lui Johnny Riducanu,

cantlta de Aura Urziceanu, cu Eugen Gondi la perculie; o piesi senzalional5, care, 9i acum,

se afld printre primele maricompozilii romAneqti deiazz, aldturide cele ale lui Richard

Oschanitzky ;i ale lui Paul Weiner, un pic mai tArziu. Apoi, ca noi to!i, in liceu am devenit un

adept fervent al rockului ;i al Phoenix-ului, ;i un coleclionar pasionat de discuri vinil. Azi, in

plin! eri virtuali, imi amintesc cu nostalgie de albumele LP cu copertele acelea frumoase gi de

iot ritualul pregetitor al audiliei. f i apoi, in mod firesc, cunosc6nd rockulin toate fazele Iui ;i
ajungind Ia muzica progresivi, este imposibil si nu ajungilaiazz, ca formi conceptualizatd a

muzicii. Apoi au fost concertele de la Casa Studenlilor din Timi;oara, clubul lui Bicilete; serile

acelea nebune.

imi amintesc exact de ziua cAnd a murit Thelonious Monk, pentru ci in ziua aceea Johnny

Riducanu a dat un concert Ia Casa Studen[ilor; concert la care am triit cu tolii tristelea acelui

moment, pentru c5 Monk a fost un muzician imens, unul dintre giganlii iazzului. Din picate,

Bdc5lete a plecat, iar iazzul n-a mai avut impactul dinainte. Weiner, Hromadka, Puiu Minda,
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Mi;i Farca; plecaseri ;i ei. Au rimas Kamo si Liviu Butoi, iarin jurul lor s-au coagulat cAteva
proiecte care au ficut ca, totu;i, Timi;oara sd rim6n6 destul de in fali in ce prive;teiazzul;
lucru care, de vreo doi-trei ani, simt ci se intAmpli din nou.

Existi o efervescenli, in ce prive;te activitatea muzicalS a tinerilor jazzmani, mai zdravin5
dec6t la Bucuresti. Aceasta se datoreazi probabil ;i FacultSlii de Jazz de Ia Tibiscus, fondati
de Johnny Bota, care a scos c51iva muzicieni buni de tot, tn jurul cirora s-au creat apoi
formatii. lati, aseari am avut cel mai bun exemplu, un octet absolut remarcabil: Funky Growl.
Schimbul de mAinein Timigoara existi; nu depinde decAt de lara asta daci va putea si-l
pistreze.

Care este afilialia ta muzicald? Existd sta{iuni care fi-au marcat evolulia de iubitor al
jazzuluiT

Perioada iniliali s-a manifestat printr-o anume confuzie. Ascultam tot. Erau chestii care-mi
plSceau, erau chestii care nu-mi plSceau. Pe la t9-zo de ani am ?nceput si ascult mai analitic.
Trec6nd prin faza ?n care ascultam ca sE vid care instrumentist e mai virtuoz, am descoperit
ni;te proiecte, ca de pild5 proiectele lui Mclaughlin cu;coala indianS;icu RaviShankar. Dupi
ce refuzasem ani de zile sE ascult muzicl indianS, a trebuit si ascult un disc cu Ravi Shankar
ca si ?nleleg c5 acolo e un alt univers, o alti lume care rezoneazd la alte sunete. Proiectele lui
Mclaughlin cu Shakti au fost o primi rupturS, prin care am inceput si ascult;i altfel deiazz
decAt cel tradilional. La inceput mi-a plScut foarte mult Charlie Parker, apoiWeather Report;
apoi perioada americani a luiJean-Luc Ponty si, bineinleles, Miles Davis in ultima perioadi,
c6nd a ficut o cu totul alti muzicS, cu muzicienitineri qifoarte buni.

Acesta este un lucru admirobil la Miles Davis,in ofard de geniul muzical, el s-a dezvoltat
continuu, sincronizdndu-se cu timpul muzicolin care trdia, ;i a promovdt neincetat
talentele tinere.

intr-adevir, Miles a promovat mulli muzicieni de valoare. La umirul lui au crescut Jaco
Pastorius ;i Mike Stern. Apoi a urmat momentulin care am descoperitiazzul nordic; el a
reprezentat o cotituri din care nu am ie;it nici azi. Mi se pare ci aceasti muzici sau chiar
iazzul european se potrive;te mai bine vremurilor noastre dec6t jazzul american. Bineinleles
cd si americanii au evoluat, bineinleles ci au muzicieni fabulo;i, dar eu sunt foarte profund
marcat de calitatea iazzului nordic, ;i in special a celui norvegian. lar faptul, cE acolo se afl5
at6lia muzicieni buni, nu este intamplitor: tn Norvegia se studiaz5 obligatoriu din gcoala
primari cel pulin un instrument, iar toli copiii cAnti ?n orchestra ;colii.

Cind $ ?n ce imprejurdri s-a produs tronzilia de la ascultareo pasivd la dorinla de a te
angaja activ pentru jazz?

Hai si-!i spun o poveste.
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Go ahead.imi ptac pove;tite.

Prin t 995 eram inci inginer intr-o fabrici de fiare din Timisoara, care incepuse sE meargi
foarte riu. Pentru cd aveam c6liva fo;ti colegi de facultate plecaliin Germania, m-am gAndit
si dau o mAnd de ajutor;i si incerc si fac rost de niste comenzi prin intermediul lor. Zis ;i
fdcut. M-am implicat foarte tare in realizarea acelui proiect, pentru ci era si o chestiune de
onoare. Prietenii au adus un contract imens, care a ficut ca fabrica si existe si azi, dar pentru
ci acel contract nu a fost onorat cum se cuvine - pur;i simplu fabrica nu a vrut si-l finalizeze

-, m-am hotirAt s-o rup definitiv cu meseria aceasta 5i si mi duc oriunde voi gisi ceva care
s5-mi permitd si triiesc decent. Nu conta unde. Drept care am dat concurs la o firmi al clrei
obiect de activitate nici micar nu-l cunosteam. Dupi ce s-au dat testele am aflat ci era vorba
de o edituri pe nume Sedona, iar sediul ei era in aceeaSi clidire cu Radio Analog, care de-abia
pornise 5i al c5rui director, Nicolae Cavra, imi fusese coleg. Dupi un an de zile, ?n care am
fost director Ia Editura Sedona, Nicu m-a intrebat daci nu vreau si lucrez pentru el. A fost o
;ansi extraordinarS, pe care am identificat-o imediat: puteam si-mipot pune amprenta pe
ceva care era foarte apropiat de gusturile mele. Dupi cAteva luni am preluat managementul
acestui radio care apoi s-a dezvoltat qi a devenit o relea cu emisiuni muzicale specializate. La

un an de zile dupi aceasta s-a produs acel declic de care m-aiintrebat: Liviu Butoi, care se afla
inaintea ediliei a treia a Festivalului de )azz de Ia Cir6na, mi-a bitut la u;5 ;i mi-a spus cd are
mari dificultSli pentru cd nu reu;epte si faci niciun ban. Oricdt ai vrea sd faci cu prietenii o
asemenea manifestare, existi cheltuieli care trebuie achitate. in scurt timp am reusit sE facem
rost de ni5te banica si-i pldtim drumul lui Eugen Gondi, si-laducem pe pianistulsArb Miloj
Krsti(, dacS-miamintesc bine, ;isi-iplStim pulin pe invitalii lui PaulWeiner, cu care a venit din
Germania. Aceasta a fost, de fapt, conjunclia.

Care sunt etapele semnificative din istoria Festivalului de Jazz de la GarAna?

La edilia a patra am colaboratinci cu Liviu Ia organizarea festivalului, iarincep6nd cu edilia
a cincea am rimas singur. Cred ci acea edilie a fost cel mai bun festival din istoria jazzului
rom6nesc. Atunci au cAntat, practic, to!i: Marius Popp, Aura Urziceanu, Baciu Junior, Tavitian,
Weiner. Anul urmitor a fost o ;ansi imensS, care a ficut ca festivalul sI devini ceea ce este
azi. Ce s-a ?ntSmplat atunci a fost ci Monica Tatoiu, care e timisoreanci ;i era intr-o pozilie
de top management Ia firma Oriflame, mi-a dat banii necesari ca si aduc primul nume mare.
Acest nume mare este ;i azi muzicianul meu preferat: Eberhard Weber - un basist de mare
clasd 5i un compozitor fabulos. Acela a fost ;i momentul in care a trebuit si ddm jos gardurile.
Festivalul se linea inci aici, Ia han, dar pe stradi nu se mai putea circula de lume. Atunci au
apdrut ;i primii spectatori din alte pir!i.
A urmat prima edilie din Poiana Lupului, edilie la care Trilok Curtu trebuia sd fie cap de afig,
dar, din cauza unei greve pe aeroportul din Viena, nu a mai putut ajunge la concert. A fost un
moment extrem de neplScut si am trecut cu greu peste manifestirile de rea credinli. Dar am
promis ci il voi aduce pe Curtu Ia Timiqoara, ceea ce, peste doui luni, s-a ;iint6mplat.
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Ce ne aSteaptd ostd-seard, pe noi qi pe tine?

Ne a;teapt5 pe toli un concert inedit. Eu bdnui deja ce o si se intimple dupd discul recent
apirut. Va fi un concert firi precedent in Rom6nia, un trio in care liderul, Bela Fleclg c6ntd
la banjo, perculionistul Zakir Hussain cAnti la tabla ;i la instrumente indiene, iar basistul,
Edgar Meyer, e un gigant al jazzului american. Bela Fleck e cel mai premiat muzician al lumii.
Probabil ci proiectul Ssta iiva surprinde pe mulfi. Pe mine nu ;tiu ce mi mai a;teapti. Geanta
cu instrumente a lui Zakir s-a pierdut la Viena ;i sper si fi apirut intre timp.

Sdmbdtd, z4 iulie
Md prezint Ia Riscruce la ora stabilitd, dar va mai treceincd o ord pdnd cdnd lumea jazzului de la
Gdr1na va putea func[iona, prel de altd ord gi jumdtote, fdrd Marius. in timpul interviului ?l sund
mereu pe Caius, fiul sdu, care, imi spune, incd doarme pentru cd ;i-a petrecut noaptea stdnd de
vorbd cu unul dintre olandezi, ca sd-l convingd sd intrein camera core-i fusese rezervatd. Morius
se asazd la masd cu un oftat qiimi spune cd ieri s-a anulat un zbor internalional, care i-a dat peste
cop tot plonul logistic.

Te-ai gdndit vreodatd sd nu mai faci ocest festival?

Desigur. De fiecare dat5 cdnd el se incheie.

$i cam cdt dureazd ace* gAnd?

Cam o siptiminS.

Care e principala motivalie, motorul acestui proiect imensJ

Principala motivalie este pasiunea pentru muzici. imi amintesc mereu de versurile unui
profesor de-al meu pe nume Pavel Petroman - lubirea etotcenuimplinim in vis -, care m-au
fdcut si mi 96ndesc mereu ci motorul unei acliuni este pasiunea ;i neimplinirile tinerelii. Am
vrut si ?nfiptuiesc tot ce visasem in tinerele, eu ;i generalia mea. Pe de alti parte, mi-am dat
seama foarte repede de ;ansa pe care o oferi un festivalintr-un asemenea loc. CAndul meu
primar a fost ci RomAnia are oamenii necesari pentru a pune la cale un proiect de asemenea
proporlii. Faptul cd, azi,iazzul este promovat mai prost ti mai pulin dec6t pe vremea lui
Ceau;escu este un lucru cumplit ;i de-a dreptul grotesc. (Suntemintrerupli de vreo trei ori la
rdnd, urmare a unei complicate rocade de camere. Urmdresc discu{iile cu gura cdscotd gi aqtept
(n zodar) ca Marius sd dea,in sfdr;it, semne de enervare. Cdnd treaba s-a rezolvat,tmi ldmurelte
cu glos mdsurat misterul: cdliva proprietori de hoteluri, la core rezervdse camere pentru
muzicieni, au preferat sd le dea,in ultimul moment, altor clienli, pentru bani mai mulli. Marius
i5i continud gAndul de unde la tdsat). in ziua de azi autoritilile locale din Timi;oara nu suslin
niciun act cu adevirat cultural, organizat de ONG-uri sau de organizatori privali, ca si nu mai
vorbim de festivalul de la GirAna, care este, de fapt, o manifestare eminamente timi;oreani,
sau de festivalul de Ia Timi;oara, care chiar;i poartE numele ora;ului.
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Ai vrea sdfacem o luare de puls, ctq)m,la mijlocul festivalului? Care este rezumatul zilei
de ieri?

Despre ziua de ieri se pot spune foarte multe. Trec6nd peste calitatea concertului, pe care
eu o cunotteam deja, este a doua oar5 cdnd se intdmplS acest lucru magic, ca publicul sE fie
extrem de receptiv, extrem de cunoscdtor. Daci la un festival de jazz se aplaudi Bach, c6ntat
intr-o manieri clasicd, cu arcu; pe contrabas, e semn ci existi tnlelegere a fenomenului,
iar publicul a fost foarte numeros; curtea a fost aproape la fel de plini ca la concertul lui
Garbarek. Zakir a fost efectiv incintat, pentru ci, trebuie s-o spun, a;a public nu gesetti peste
totin lume.

Dupd cumiqi spuneam ieri, mi se pdrea destul de greu sd-mi imaginez sunetul unui banjo
inso{it de tabla. Acum, cd am ascultat concertul, nu numoi cd el nu mi s-a pdrut insolit
din punct de vedere armonic, ba chior, citeodatd, identtficam tonuri asemdndtoare
harfei.

Sau specifice sitarului. Dialogurile dintre ei doi au fost tipice pentru dialogul acestor doui
instrumente tradilionale indiene. Au existat voci critice la adresa faptului cd seara a avut un
singur concert. Da, ;tiu, asemenea voci existi mereu, orice aiface. Eu sunt nevoit si respect
dorinla unei vedete pe care mi-o doresc ?n festival. Am acceptat acest lucru ;i la Garbarek,

;i l-am accepta ;i acum, pentru ci ace;tia sunt ni;te muzicieni gigantici, iar muzica lor a fost
at6t de densi, inc6t a umplut realmente toati seara. lntervenliile solo au fost extraordinare si

foarte bine individualizate, fiecare a c6ntat in stilul lui, aga cum c6nti siin alte proiecte. Toatd
lumea face comparatie ?ntre Zakir ;i Trilok Gurtu, care e un mare muzician. ii diferenliazi
faptul ci Gurtu este, intr-adevir, mai spectaculos ca aparilie ;i ca prestan!5, ;i, poate, a

depS;it faza indiani.

Fuziuneo cu muzica occidentald, pentru care d muncit enorm, s-aintimphtin faza lui
de la Hamburg, spre totala dezaprobare a mamei sale, Shobha, care-l acuzo cd ignord
v al oril e muzi cal e tr adili o nal e.

Exact asta este ce nu face Zakir. El cSnti la instrumente tradilionale in stil tradifional.

Marius, tu cum?li explici audienla largd, cu un utor caracter de fenomen, ;i nu chiar
tipicd pentru jazz, de care se bucurd azi festivalul?

Este drept cSnd spui ci ea a dobAndit un caracter fenomenal. Anul trecut am vizut femei
tinere, pe care le cunosc de cAnd se jucau, ca fetile, in fa{a scenei, venind la festival cu propriii
lor copii. Deci, Iumea a inceput si realizeze cdiazzul nu este atAt de greu ;i de inaccesibil
dupi cum se credea. Existi elemente ritmice ;i melodice care te duc la inlelegerea fussion-
ului, la inlelegerea free-ului ;i la cea a elementelor foarte sofisticate. Existi un grup destul de
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importantin lara asta, care agreeazduniazz ultra-ultra sofisticat, ce are foarte pulin in comun
cu melodia siin care se merge pe virtuozitili duse chiar la angoasi.

Nu int6mplStor festivalul acesta are loc si succes tocmaiin Banat. Aici existd o anume
traditie. Foarte mulli dintre oameniivaloro;i aijazzului rom6nesc provin din Banat. C6liva
dintre ei au rimas tn !ari, oameni de calitate, care in vremurile vechi, cdnd exista emulalia
aceea fantastici in iazzul timisorean, se ?nt6lneau la Casa Studenlilor, ;tiau de Weiner, ;tiau
de Gondi, de Hromadka ;i de Liviu Butoi. Oamenii ace;tia ;itradilia iazzisticdtimi;oreani
constituie nucleul pe care s-a ctidit festivalul. Eu, fiind un om de marketing si promov6ndu-l
la nivel de tard, am atins exact pdturi identice din alte orase, in special cele universitare:
Bucure;ti, CIuj, Brasov, Sibiu, unde se gustd jazzul. Nu contest ci existi ;i azi indivizi, si nu
pulini, foarte bine situali?n high life-ul timi;orean care se plimbi prin fala scenei cu o pituri
;i un hanorac ;i de cum s-a lSsatintunericul o tund de aici, pornind manelele in ma;ind, dar
asemenea fenomene nu sunt improprii unui asemenea tip de manifestare. Dar ceea ce s-a
intAmplat aseari a dovedit ci avem un public cunoscitor, interesat si cultivat. Azi o persoani
cultivati nu maipoate refuza jazzul apriori.

Cum se organizeazd un asemenea festival?

Creu. Cu mulli nervi. Nu gtiu c6t de greu se organizeazi dincolo ata ceva, dar ?ntr-o lard ?n
care finantirile in mare proporfie nu au nimic de a face cu lumea culturali, e groaznic de greu.
Spre exemplu, existi firme extrem de puternice, care sunt interesate de a-gicrea o imagine
la festivaluri rock, pop sau Ia concerte ;i manifestiri care nu au parte de un public at6t de
numeros, ;i totu;i refuzi sd suslini un asemenea festival. La zece sponsori abordali poli sd
speri la un rezultat pozitiv poate de la unul. in acest context, prietenii conteazi enorm. Asa
s-a int6mplat cu Eberhard Weber sau cu o firmi de avocaturi din Bucure;ti al cirei patron
este fan deiazz;i care mi sprijini necondilionat. A;a se int6mpli cu relalia bun5 pe care o am
cu cei dela Orange. Dar adevirul este ci de Ia Timi;oara nu prea vine nici un ajutor. Este un
lucru inexplicabil. Peste tot in !ar5, unde este, de asemene a, crizd- Ia Sibiu, Ia Buziu, la piatra
Neam! -, se gisesc fonduri pentru manifestlri culturale, doarin Timi;oara nu (de fapt nu e
chiar inexplicabil, date fiind personajele care impart banii).

Cum a devenit Gdrdna un garant al colitdlii pentru muzicieni?

inainte sE se fi construit hotelul de cinci stele de la Crivaia, care este condus de Andreea
TomoiagS, o femeie inimoasi gi pasionati de jazz, care ne sponsorizeaz6 camerele in perioada
festivalului, trebuia si-i conving pe muzicieni si vini incoace, spun6ndu-le pove;ti cu un sat
de vacanli gi alte asemenea. incet-?ncet am ?nvifat ce trebuie ficut ;i cum sd mi folosesc de
frumuselea acestor locuri ca si atrag muzicienii la Gir6na. Faptul cd nu am avut nici o reaclie
negativS, ba chiar aprecieri nea;teptate, ca cele citeva cuvinte de multumire scrise de Jan
Garbarek, este un indiciu ci stridania mea este apreciati.

zr AoRreNA CARcu



Eugen Gondi



A Winged Victory For the Sullen

Sidsel Endersen


